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Jablonec přibral mezi tříděné  
odpady i bílé čiré sklo 

Sběr tříděných odpadů rozšířila jablonecká 
radnice o bílé čiré sklo. Lidé ho mohou uklá-
dat do 20 zvláštních nádob. V Jablonci mají i  
s kopulemi na bílé sklo celkem 602 nádob na 
tříděný odpad. Stojí na 232 stanovištích a jsou 
určeny pro barevné sklo, bílé čiré sklo, papír a 
plastové lahve. Ostatní odpad lidé třídí do 
pytlů – kartony od nápojů do oranžových, 
mikrotenové sáčky a ostatní plasty do žlutých 
a plechovky do šedých.  

Vysušené kaly slouží k výrobě  
rekultivačních směsí 

Téměř 23 tisíc tun odvodněného kalu, který 
ročně vyprodukuje plzeňská čistírna odpad-
ních vod, slouží k výrobě rekultivačních směsí 
na obnovu krajiny po průmyslové výrobě.  

Z největší čistírny v západních Čechách si 
ho odváží českobudějovická firma Quail Inge-
niering.  
Čistírna odpadních vod, která za rok vyčistí 

přes 22 milionů metrů krychlových odpadní 
vody, vyveze dále ročně na skládku 1200 tun 
písku a 600 tun shrabků, materiálu zachycené-
ho na česlích, které jsou prvním stupněm me-
chanického čištění vody.  

Vedlejším produktem stabilizace kalu je  
3,5 milionu metrů krychlových bioplynu, 
který Vodárna spálí ročně v kogeneračních 
jednotkách na výrobu tepla a elektřiny.  

Krátce 

Editorial 

Lidé si stěžují na poplatky za svoz odpadu 

Národní alokační plán a energetika na roky 2005-2007 
Ministerstvo životního prostředí společně  

s Ministerstvem průmyslu a obchodu ČR minu-
lý týden zveřejnilo návrh alokačního plánu 
České republiky na roky 2005 až 2007. Tento 
plán určuje, kolik tun emisí skleníkového ply-
nu (CO2) mohou jednotlivé sektory národního 
hospodářství bezplatně vypustit v daném roce 
do ovzduší. Každá společnost spadající pod 
Národní alokační plán obdrží bezúplatně určité 
množství povolenek na produkci emisí. Jejich 
nedostatek pak musí řešit jejich nákupem, pří-
padný přebytek může odprodat 

Nejvýznamnějším sektorem, kterého se alo-
kace dotýká, je energetika. Ta byla z nepocho-
pitelných důvodů v alokačním plánu rozdělena 
na podnikovou, veřejnou a chemickou. Navíc 
pro každý podsektor byl uplatňován jiný metr 
při stanovení předpokládaného nárůstu potřeb-
ného množství emisních povolenek, sektoru 
veřejné energetiky bylo přidáno nejméně. Po-
roste-li průmysl, bude to pro ČR a její občany 
jedině dobře, ale pak poroste výroba v podni-
kových a veřejných zdrojích energetiky přibliž-
ně stejně a není důvodu věřit tomu, že to bude 
jinak. Průmyslová energetika si může elektřinu 
i nakoupit z veřejné energetiky a emisní povo-
lenky nakonec prodat. 

Veřejná energetika zásobuje elektřinou a 
teplem podstatnou část obyvatelstva. Pokud 
budou tyto společnosti nuceny povolenky na-
kupovat, může se to promítnout do zvýšení 
ceny elektřiny a zejména dálkového tepla. 
Požadujeme, aby energetický sektor byl z po-

hledu alokace povolenek posuzován jako celek, 
obdobně jako v ostatních zemích EU. Povolen-
ky by měly být sektoru energetiky přiděleny  
v minimálním množství 68,323 milionů tun 
emisí CO2, tedy varianta „A“ národního alo-
kačního plánu. Při rozdělení povolenek pod 
touto hranicí hrozí reálné nebezpečí, že řada 
zdrojů se bude potýkat s problémy a bude nu-
cena povolenky nakupovat.  

 

I n g .  M i r o s l a v  K r e j č ů ,  M B A  

T e p l á r e n s k é  S d r u ž e n í  Č R  

Odpady 

Řadu stížností na povinnost platit poplatky 
za svoz komunálního odpadu stále dostává 
kancelář veřejného ochránce 
práv; podle ombudsmana 
Otakara Motejla jsou tyto 
poplatky dokonce „skutečně 
neuvěřitelný problém“. Je to 
věc, která je předmětem neu-
stálých a znova se opakují-
cích, někdy až primitivních 
výhrad občanů, řekl Motejl  
v rozhovoru pro rozhlasovou 
stanici BBC.  

Nejčastějšími stěžovateli jsou důchodci, kteří 
kromě trvalého bydliště v jedné domácnosti 
mají ještě druhou – rekreační. „Lidé nechtějí 
platit. Někteří tvrdí, že žádné odpadky nepro-
dukují,“ konstatoval Motejl. Odpůrci poplatků 

totiž argumentují tím, že odpad vozí do popel-
nic v místě trvalého bydliště.  

Podle Motejla však povinnost 
těchto lidí platit za odpad  
v obou domácnostech neome-
zuje jejich práva, a proto po-
platky hájí. „Tady jde o medi-
ální a politickou práci těm 
lidem vysvětlit, že ten systém 
je založen na jakési univerzál-
ní solidaritě, že to není zdroj 
výdělku, ale poplatek, kterým 
se řeší ten nedávno ještě tak 

šíleně aktuální problém černých skládek.  
Ti lidé zapomínají, že před deseti lety, když 

člověk jel z chalupy domů, tak škarpy byly 
plné odpadků, každý les za městem byl plný 
starých pneumatik,“ dodal Otakar Motejl.  

 

VI. ročník cyklu odborných konferencí 
pro zástupce měst, obcí a podniků 

 

HOSPODAŘENÍ  
S KOMUNÁLNÍMI ODPADY 

 

15. a 16. června 2005 
Kongresové centrum ALDIS  

Hradec Králové 
 

http://www.ekokom.cz/frame_aktuality.php?f=odpadove_dny 

Porovnání množství povolenek s počtem obyvatel 
v některých evropských státech   

Belgie  188,8 mil. tun  stát velikosti ČR 

Česko 97,6 mil. tun  10 mil. obyv. 

Estonsko 56,85 mil. tun  

Finsko 136,5 mil. tun   5 mil. obyv. 

Francie 371,1 mil. tun   

Kypr 16,98 mil. tun 600 tis. obyvatel 

Litva 36,8 mil. tun  

Lotyšsko 13,7 mil. tun   

Lucembursko 10,07 mil. tun  

Maďarsko 93,8 mil. tun  

Portugalsko 114,5 mil. tun 10 mil. obyv. 

Španělsko 523,7 mil. tun 4x více obyv., 
5x větší kvóta  

stát povolenky poznámka 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.ekokom.cz/frame_aktuality.php?f=odpadove_dny
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Lidé v Novém Jičíně loni vyhodili  
o 20 procent více odpadu  

Obyvatelé Nového Jičína loni naplnili po-
pelnice a kontejnery 2400 tunami odpadu, 
oproti předchozímu roku se jeho množství 
zvýšilo zhruba o 20 procent. Vyplývá to ze 
zprávy radnice o hospodaření s odpady. Novo-
jičínští platí za odpad ročně 336 korun. 

LB Mezirolí usiluje o provoz  
recyklační linky na stavební odpad  

Společnost LB Mezirolí hodlá zahájit pro-
voz mobilní linky na likvidaci stavebního 
odpadu ve Smolných Pecích na Karlovarsku. 
Proto opětovně žádá Karlovarský kraj, aby 
projekt posoudil z hlediska vlivu na životní 
prostředí.  

Stejný záměr oznámila firma LB vloni  
v srpnu. Po připomínkách hygieniků ale záměr 
stáhla. Teď předkládá přepracované a doplně-
né oznámení, informovala mluvčí krajského 
úřadu Kateřina Telínová. Pokud záměr projde 
všemi schvalovacími procedurami, mohla by 
linka zahájit provoz letos na podzim.  

Na jihu Moravy asi zlikvidují méně 
starých chladniček, než se čekalo  

V rámci projektu sběru a likvidace starých 
chladniček obsahujících freony se na jihu 
Moravy pravděpodobně zničí méně zařízení, 
než se původně předpokládalo.  

V akci, jež začala loni v červenci, se mělo 
sesbírat přes 36 tisíc chladniček. Do sběrných 
dvorů jich zatím doputovalo zhruba 10 tisíc 
kusů, řekl ředitel Regionální rozvojové agen-
tury jižní Moravy (RRAJM) Vladimír Gašpar. 
Počet však není konečný, neboť sběr pokraču-
je až do března příštího roku.  

Na Ostravsku má vyrůst integrované centrum odpadů 
Do pěti let by mělo na Ostravsku vyrůst vel-

ké integrované centrum odpadů, které bude 
třídit a zpracovávat skoro polovinu komunální-
ho odpadu z celého kraje. Vybudování centra 
bude stát kolem dvou miliard korun.  

Nový projekt má s sebou přinést i řadu no-
vých pracovních míst, přímo v areálu by mohly 
vzniknout firmy, které by jednotlivé druhy 
odpadů dále zpraco-
vávaly, informoval 
Pavel Bartoš ze spo-
lečnosti FITE, která 
pro Moravskoslezský 
kraj zpracovávala 
dlouhodobou koncep-
ci odpadového hos-
podářství.  

Odpady se budou 
do centra svážet z 
jednotlivých obcí a 
měst v kraji. Část 
odpadů se v centru 
zpracuje, spalitelné 
odpadky se budou 
využívat k výrobě energie a zbylá část se uloží 
na skládky. V Moravskoslezském kraji se kaž-
dý rok vyprodukuje přes 400 tisíc tun komu-
nálního odpadu, v novém centru by se mělo 
zpracovat až 180 tisíc tun odpadu ročně.  

Kraj nyní připravuje podklady k tomu, aby 
mohl požádat o dotaci Evropskou unii. „Chtěli 
bychom celou akci předložit jako takzvaný 
velký projekt, abychom získali dostatek finan-
cí,“ vysvětlil náměstek hejtmana Moravsko-

slezského kraje Pavol Lukša. Pokud by kraj 
nezískal z Evropské unie dost peněz, mohly by 
je podle Bartoše do projektu vložit soukromé 
firmy nebo sdružení měst a obcí. Podle výše 
podílu by se pak rozhodlo, kdo bude centrum 
provozovat.  

Podobná centra se připravují i v jiných čás-
tech České republiky, severní Morava chce 

využít velkou kon-
centraci obyvatel 
žijících v ostravsko- 
-karvinské aglomera-
ci. „Vzdálenosti mezi 
velkými sídly jsou 
minimální, takže se 
ušetří na přepravě 
odpadů. V odlehlých 
částech kraje by se 
odpad zpracovával 
samostatně,“ řekl 
Bartoš.  
Odborníci zatím pro 
projekt vybírají vhod-
né lokality, zaměřují 

se přitom na Ostravu a Karvinou. V úvahu 
přichází i území bývalého dolu Barbora v Kar-
viné, kde chtěla podobné centrum dříve vybu-
dovat důlní společnost OKD.  

Moravskoslezský kraj v roce 2002 produko-
val čtvrtinu všech odpadů v Česku a třetinu 
nebezpečných odpadů. Podíl kraje ale postupně 
klesá s rozvojem využití některých odpadů, 
například hutní strusky nebo elektrárenských 
popílků, které se používají ve stavebnictví.  

Chcete-li odebírat měsíčník Odpady, zajistěte si předplatné na tel.:   
800 11 00 22,  na adrese predplatne@economia.cz nebo  

http://www.economia.cz/info/od/ . 

 

9. Mezinárodní veletrh  
obnovy materiálů, energie  

a udržitelného rozvoje  
 

26.-29.října 2005 
Výstaviště Rimini, Itálie  

 

přímá linka pro vystavovatele, informace, 
vstupenky: Ing. Jan Voda, tel.: 224 312 163 

e-mail: j.voda@ics-prague.cz 
www.ecomondo.it 

Ledeč nad Sázavu na Havlíčkobrodsku do-
končuje likvidaci staré skládky Rašovec. 
Skládka domovního odpadu v bývalé cihelně 
nesplňovala požadavky 
na ochranu životního 
prostředí. Asi v dvou-
hektarové lokalitě by 
výhledově mělo vznik-
nout třeba i parkoviště 
pro návštěvníky moto-
krosových závodů, které 
se konají v blízkém 
sportovním areálu, in-
formoval starosta Stani-
slav Vrba.  

Rekultivace skládky 
trvala několik let a stála 
přes 20 milionů korun. 
Město na ni od státu 
dostalo dotaci 14 milionů korun a další 3 mili-
ony bezúročné půjčky. „Dřív se kolem nedalo 
projít pro zápach. Nyní již nepoznáte, že tam 
někdy byla skládka,“ řekl Vrba. Prosakování 
dešťové vody do odpadků brání izolace; na ni 

pracovníci městských technických služeb na-
vozili vrstvu zeminy. Terasovitě upravený svah 
se osází zelení. Pro motokros by se měla vyu-

žívat horní plocha.  
Na skládku se vozil 
komunální odpad od 
poloviny osmdesátých 
let, aniž by třeba byly 
položeny spodní fólie, 
které by zadržovaly 
znečištěnou vodu. Kvůli 
přísnějším normám se  
o deset let později muse-
lo ukládání zastavit. 
Ještě nějakou dobu se na 
skládku vozil stavební 
materiál z okolí.  
Motokrosová trať, která  
sousedí se skládkou, 

vede přes několik hektarů členitých pozemků. 
Konají se na ní i republikové přebory. Letos na 
podzim se na dráze budou konat závody ve 
sprintu; podle radnice jsou pro diváky atraktiv-
nější než klasický motokros.  

Ledeč nad Sázavou využije skládku pro motokros  

http://odpady.ihned.cz/
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.economia.cz/info/od/
mailto:j.voda@ics-prague.cz
http://www.ecomondo.it


11/2005                                                                                                           http://odpady.ihned.cz/                                                                                                                      strana 3 

Dekontaminační plocha nebude 
Společnost Ate ustoupila od záměru vybudo-

vat v Brodcích na Mladoboleslavsku dekonta-
minační plochu, kde chtěla odstraňovat či 
snižovat obsah nebezpečných látek z přiveze-
né znečištěné zeminy. Zdůvodnila to odmíta-
vým postojem obyvatel obce k projektu. 

Jizerské hory uklízelo přes 530 lidí  
S jarním úklidem Jizerských hor po turistech 

pomohlo do 15. května přes 530 dobrovolní-
ků. Stolitrové pytle plné nepořádku brigádníci 
odložili na více než 50 stanovištích.  

Kraj dohlédne na likvidaci dioxinů  
Středočeský kraj bude dohlížet na sanaci 

nebezpečných dioxinů v neratovické Spolaně. 
Vedení kraje souhlasí s plánem průběžné kont-
roly, která bude stát téměř 2 miliony korun. 
Kraj chce snížit riziko pro místní obyvatele a 
životní prostředí.  

Japonci třídí odpady s chorobnou posedlostí  
Když japonská Jokohama nedávno zvýšila 

počet kategorií odpadků na deset, předala oby-
vatelům sedmadvacetistránkovou brožurku  
s návodem, jak odpad třídit. Obsahovala 
podrobné instrukce týkající se 518 předmětů, 
píše list The New York Times.  

Rtěnka patří do spalitelných; pouzdro od 
rtěnky „poté, co byl obsah vypotřebován,“ do 
„malých kovů“ nebo plastů. Než něco vhodíte 
do kontejneru, vytáhněte měřítko: Předmět pod 
30 centimetrů zařaďte mezi malé kovové před-
měty, větší do objemných odpadů.  

Ponožky? Je-li jenom jedna, šup s ní do spa-
litelných; pár do obnošených oděvů, ale jen  
v případě, že ponožky „nejsou roztrhané a levá 
a pravá k sobě pasují“. Do obnošených oděvů 
náleží také vázanky, ale až když byly „vyprány 
a usušeny“.  

„Zpočátku to bylo náročné,“ říká 65letý Su-
mie Učiki, jehož městská čtvrť se pokusně 
začala s deseti kategoriemi potýkat loni v říjnu. 

„Prostě jsme na to nebyli zvyklí. Musel jsem si 
dokonce brát brýle na čtení, abych odpad třídil 
správně.“ Pro řadu vyspělých států by Japon-
sko mohlo být předobrazem budoucího každo-
denního života. V celostátní kampani za reduk-
ci odpadů a zvýšení recyklace rozšiřují obytné 
i kancelářské budovy, města i velkoměsta počet 
odpadkových kategorií – občas do závratných 
hodnot.  

Jokohama se 3,5 milionu obyvatel působí 
lajdácky ve srovnání s 2,2milionovým horským 
městem Kamikacu na Šikoku, nejmenším ze 
čtyř hlavních japonských ostrovů. Nespokoje-
no se 34 kategoriemi odpadků, definovanými 
před čtyřmi lety v rámci rozsáhlé snahy o ome-
zení množství odpadu, Kamikacu postupně 
zvýšilo jejich počet na 44.  

Jokohama si vytkla cíl omezit množství spa-
lovaného odpadu v příštích pěti letech o 30 %. 
Kamikacu má ještě větší ambice – zcela ho do 
roku 2020 odstranit.  

Odpady č. 6/2005 
 

Téma: Odpady a Obce 
 

Společná příloha s časopisem Moderní obec  
u příležitosti konference Odpady a obce,  

která proběhne 15. - 16. června  
v konferenčním centru Aldis v Hradci Králové 

 
• Otázky kolem výstavby kompostáren v obcích 
•  Podpora třídění komunálního odpadu 
•  Nové přístupy k řešení odpadového hospodář-

ství ve městech a obcích 
•  Ekonomický dopad zvýšení DPH 

 

Speciál: Práce s veřejností 
 

• Zkušenosti z praxe 
•  Komunikační strategie na podporu třídění 
•  Vztah podniku a jeho okolí 

 
Časopis Odpady č. 6/2005 vychází: 15. 6. 2005 

Uzávěrka redakční části: 2. 6. 2005 
Uzávěrka inzertní části: 2. 6. 2005  

 
Informace a inzerce:  

Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198 873 
e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Dalších 300 kontejnerů na tříděný odpad 
bude během letošního roku rozmístěno v měs-
tech a obcích Libereckého kraje v rámci spo-
lečného projektu společnosti Eko-Kom a regio-
nu. „Dá se předpokládat, že nových kontejnerů 
bude ještě více, protože řada obcí nebude spo-
léhat jen na náš projekt a další kontejnery na-
koupí sama,“ řekl regionální manažer firmy 
Eko-Kom Martin Lochovský. V současné době 
je podle něj v kraji 
téměř 4200 kontejnerů 
na tříděný odpad.  

Do projektu třídění 
odpadů se v Liberec-
kém kraji zapojilo už 
200 z 216 obcí, což 
umožňuje třídit odpad 
více než 98 % obyvatel 
kraje.  

„Předpokládáme, že 
zbylé obce, většinou  
s méně než 100 obyva-
teli, se připojí v letoš-
ním roce,“ řekl Lochovský. Díky větší dostup-
nosti kontejnerů se podle něj daří výrazně zvy-
šovat objem vytříděného odpadu. „Zatímco 
ještě před dvěma lety se v kraji vytřídilo kolem 
10 kilogramů na občana ročně, v loňském roce 
už to bylo 18,6 kilogramu odpadu,“ dodal Lo-
chovský.  

Eko-Kom letos zkušebně zavádí také třídění 
bílého skla, a to ve čtyřech městech – Jablonci 
nad Nisou, Turnově, Jilemnici a Železném 
Brodě. „Oddělováním bílého skla reagujeme na 
požadavky skláren, kterým tato surovina chy-
bí,“ vysvětlil Lochovský.  

Dříve se sklo třídilo zvlášť na barevné a bílé, 
už několik let to ale neplatí. Bílé sklo tak končí 
v kontejnerech se sklem barevným a podle 

Lochovského nejsou 
kapacity na to, aby ho 
bylo možné vytřídit 
dodatečně. Sklárny 
proto musejí bílé střepy 
dovážet.  
Zlepšování podmínek 
pro třídění odpadu ale 
není jedinou akcí Libe-
reckého kraje v tomto 
oboru. „Chceme také 
rozšířit síť sběrných 
dvorů na nebezpečný 
odpad, jako jsou che-

mikálie, oleje, ředidla a také elektroodpad 
včetně zářivek či baterií, protože je v kraji 
nedostatečná,“ řekl náměstek libereckého 
hejtmana Radim Zika. Dodal, že kraj by také 
rád přilákal investory, kteří by vybudovali 
podniky na zpracování druhotných surovin. 
„Ty nám tady zatím chybí,“ dodal Zika.  

Na Liberecku rozmístí 300 nových kontejnerů  

http://odpady.ihned.cz/
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Město Chodov už nebude uklízet 
nepořádek po lidech kolem domů  

Chodovská radnice už nechce utrácet statisí-
ce ročně za úklid nepořádku kolem domů ve 
městě. Napříště mají náklady na likvidaci 
odpadu hradit správci domů, například z fondu 
oprav, řekl starosta Josef Hora.  

Největší nepořádek v ulicích dělají vyhoze-
né kusy nábytku, domácí spotřebiče nebo 
koberce, často dovezené z laciných burz  
v Německu. Hromadí se kolem domů a město 
za jejich úklid platí každoročně kolem  
1,5 milionu korun. „Pouze chceme, když li-
dem něco po městě upadne z ruky, aby to 
uklidili na vlastní náklady,“ řekl Hora.  

„Plechovky“ neupoutaly, výrobci 
chtějí na potraviny jiné obaly 

Potraviny v „plechov- 
kách“ si Češi příliš 
neoblíbili. Výrobci 
proto podle odborníků 
zvažují, že plech za-
čnou postupně nahra-
zovat obaly z plastů či 
papíru, které jsou pro 
l idi  při jatelnější . 
Zvláště u nápojů, 
především piva, lidé 
preferují skleněné 

vratné obaly, i konzervárny se začínají rozhlí-
žet po jiném materiálu, než je plech, řekl ta-
jemník obalářské asociace Syba Vlado Volek. 

Oprava a upřesnění 
V newsletteru č. 10 bylo ve zprávě o třídění 

skla v Brně uvedeno, že „vytříděné sklo půjde 
na skládku do Kyjova“. Tento evidentní ne-
smysl unikl pozornosti korektora. Skutečnost 
je však jiná. Podle informace společnosti van 
Gansewinkel, a.s., která sběr zajišťuje, se 
svezené sklo po prvotním přetřídění převáží 
do zásobníků společnosti Remat Glass v Kyjo-
vě a dále do třídicí linky, kde jsou z něj odstra-
něny nežádoucí příměsi. Střepy jsou zpracová-
ny do takové podoby, aby mohly být použity 
ve sklárnách při výrobě nových sklářských 
produktů. Čtenářům i společnosti van Gan-
sewinkel, a.s., se za chybu omlouváme.  

 

R e d a k c e  

Výroba biopaliv z odpadu bude možná do roku 2015 
Největší evropský výrobce etanolu, španělská společnost Abengoa 

Bioenergy, bude schopen do roku 2015 zahájit výrobu biopaliva ze 
zemědělského odpadu. Prohlásil to na konferenci o biopalivech gene-
rální ředitel společnosti Javier Salgado s tím, že do té doby ceny 
porostou kvůli omezené nabídce. Etanol, který může v nádržích 
osobních vozů nahradit část benzinu a zajistit čistější spalování, se 
zatím vyrábí z kukuřice v USA a z cukrové třtiny v Brazílii. Vý-
zkumníci však pracují na výrobních postupech, při kterých bude 
možné extrahovat etanol ze zemědělského odpadu a dalších plodin, 
uvedla agentura Reuters. Abengoa otevře letos v severním Španělsku 
nový závod, kde se bude zkušebně vyrábět etanol z biomasy. Výroba 
etanolu z biomasy nebude pro firmu výnosná, i kdyby byla úspěšná, 
řekl Salgado. Světová produkce etanolu se má letos zvýšit na 45 mld. 
litrů z loňských 40 až 41 mld. litrů, odhaduje analytik firmy  
F.O. Licht. Salgado však očekává, že ceny etanolu letos porostou kvůli nedostatečné nabídce. Spo-
lečnost Abengoa letos vyrobí 400 milionů litrů etanolu v USA a 325 mil. litrů ve Španělsku. 

Ekologie 

Zhruba 197 miliard korun by mohlo jít podle odhadů v letech 2007 až 2013 z evropského Fondu 
soudržnosti na životní prostředí v České republice. Vyplývá to z údajů ministerstva životního pro-
středí, které zazněly na semináři v rámci výstavy Vodovody – kanalizace. Česko spoléhá na pomoc 
evropských fondů, pokud jde o splnění předpisů EU o čištění odpadních vod do roku 2010. V rám-
ci vodního hospodářství je nyní výstavba kanalizací a čistíren prioritou z hlediska financování, 
uvedl dříve předseda Sdružení oboru vodovodů a kanalizací Ota Melcher.  

Splnění požadavků EU si podle odhadů vyžádá asi 75 miliard korun. Náklady se do budoucna 
budou promítat do cen vody, které v posledních letech trvale rostou. Dá se očekávat růst stočného 
nad tempem inflace, soudí sdružení. Hodně ale bude záležet na pomoci státu a evropských zdrojů, 
které by mohly podle dřívějších předpokladů pokrýt asi třetinu nákladů. Za první rok od vstupu do 
Evropské unie získala Česká republika na ekologii 7,4 miliardy korun dotací.  

EU by mohla dát Česku na ekologii 197 miliard korun  

Španělsko a Velká Británie mají celosvětově 
nejlepší podmínky pro investování do obnovi-
telných zdrojů energie. Vyplývá to z aktuálního 
žebříčku, který sestavuje společnost Ernst & 
Young. Favority blízké budoucnosti jsou pak 
podle výzkumu Kanada, Čína 
a Indie. Zabodovat mohou i 
Spojené státy, pokud se posílí 
systém daňových úlev. Británie 
a Španělsko soupeří o vedoucí 
postavení již dva roky, v po-
slední době se ale podmínky v 
obou zemích zhoršují. Zejmé-
na Británie by se mohla v žeb-
říčku významně propadnout, 
pokud by se nepodařilo zvýšit 
objem investic do větrných 
farem. 

K oživení výstavby větrných 
elektráren může pomoci větší 
ochota bank investovat do 
tohoto odvětví. V Británii při-
spěje zřejmě i nedávný nárůst 
cen povolenek na emise CO2. Podle ředitele 
divize Ernst & Young pro globální obnovitelné 
zdroje energie Jonathana Johnse může zpoma-
lení na vyspělejších trzích způsobit, že se in-

vestoři zaměří na jiné země. „Největší šance  
v tomto směru mají Kanada, Čína a Indie,“ 
uvedl.  

Právě Čína podle něj směřuje k tomu, aby se 
stala největším trhem v oblasti obnovitelných 

zdrojů. Tamní vláda realizuje 
podpůrné programy a budují se 
elektrárny, které by v budoucnu 
měly využívat obrovský tržní 
potenciál tohoto státu. Také  
v Kanadě se zlepšují legislativ-
ní podmínky a probíhá zde 
několik veřejných soutěží na 
výstavbu větrných elektráren. 
Indie pak zaznamenala rekord-
ní meziroční nárůst produkce 
energie z obnovitelných zdrojů 
a v současnosti je pátým nej-
větším trhem na světě z hledis-
ka výkonu větrných elektráren. 
Důvěra v americký systém 
daňových úlev zatím zůstává 
nízká, a USA tak skončily na 

třetím místě žebříčku. Avšak USA stále dispo-
nují velkými zdroji a mají nízké náklady na 
vývoj. Proto není vyloučeno, že po posílení 
důvěry v systém úlev stanou na špici. 

V obnovitelných zdrojích vedou Španělsko a Británie 

Máte problém s výkladem zákona? Narazili jste  
na problém, se kterým si nevíte rady? 

Napište nám! 
Najdeme odborníky, získáme vysvětlení. 

Kontaktujte redakci telefonicky  233 071 427  
nebo e-mailem odpady@economia.cz . 
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